

Morning session - January 11, 2023

Madam President and everyone present, peace be upon you:

- This chapter does not contain an explicit provision obliging States Parties to designate a governmental body concerned with the implementation and review of the Convention. And coordination between it and other relevant governmental bodies.
- It also did not contain any articles related to the mechanisms and rules for reporting and receiving complaints about crimes stipulated in the Convention committed within the scope of its jurisdiction or one of the affected citizens or residents in its territory.
- Article 40.1 We propose to add: "or any vehicle whatsoever owned by the State Party or by persons or entities belonging to it, located in areas not belonging to the national sovereignty of any other State, whether within or outside the sphere of the planet."
- Article 50: We propose to add a paragraph encouraging States Parties to allocate a percentage of the confiscated proceeds of crime as incentives or rewards for the benefit of individuals or entities who have contributed or cooperated in the detection or reporting of crime and in investigation, seizure and confiscation procedures, including public officials in government bodies and jurisdictions who have had an active role in them, in order to encourage them to combat cybercrime on the one hand and to reduce bribery crimes that may hinder the Law Enforcement).
- Article (55-3) We propose to add "unless required for justice in other cases criminalized by national legislation, or to whom the rules for extradition to another State Party apply under this Convention or any other international agreements or bilateral agreements".

Thank you and my sincere regards .

Mr. Taher Al Hatef

AWTAD Anti-Corruption Organization

مداخلة مقدمة إلى الدورة الرابعة للجنة المختصة لإعداد اتفاقية دولية شاملة لمكافحة الاستخدام الإجرامي لتكنولوجيا المعلومات والاتصالات

الجلسة الصباحية - 11 يناير 2023

السيدة الرئيسة والحاضرون جميعاً، السلام عليكم:

الأحكام المتعلقة بالتدابير الإجرائية وإنفاذ القانون

- لم يتضمن هذا الفصل نصاً صريحاً يلزم الدول الأطراف بتحديد هيئة حكومية تكون معنية بتنفيذ الاتفاقية وإستعراضها ، والتنسيق بينها وبين الهيئات الحومية الأخرى ذات العلاقة
- كما لم يتضمن أيضاً أي مواد تتعلق بآليات وقواعد الإبلاغ وإستقبال الشكاوى حول الجرائم المنصوص عليها في الاتفاقية والتي ترتكب في نطاق ولايتها القضائية أو يكون أحد المتضررين من مواطنيها أو المقيمين في أراضيها.
- المادة (40- 1) نقترح إضافة: "أو أي مركبة أيا كانت تملكها الدولة أو يملكها أشخاص أو كيانات ينتمون للدولة الطرف وتتواجد في مناطق لا تتبع السيادة الوطنية لأي بلد طرف سواء داخل مجال كوكب الأرض أو خارجه"
- المادة (50) : نقترح أن تضاف فقرة تشجع الدول الأطراف على تخصيص نسبة من عائدات الجريمة التي يتم مصادرتها وذلك كحوافز أو مكافآت لصالح الأفراد أو الكيانات الذين ساهموا أو تعاونوا في الكشف عن الجريمة أو الإبلاغ عنها وفي إجراءات التحقيق والحجز والمصادرة ، بما في ذلك الموظفون العموميون في الهيئات الحكومية والولايات القضائية الذين كان لهم دور فاعل فيها
- المادة (55- 3) نقترح إضافة " ما لم يكن مطلوباً للعدالة في قضايا أخرى تجرمها التشريعات الوطنية، أو من ينطبق عليهم القواعد الخاصة بتسليم المطلوبين إلى دولة طرف أخرى بموجب هذه الاتفاقية أو أي إتفاقيات دولية أخرى أو إتفاقيات ثنائية "

شكراً لكم وخالص تحياتي

السيد طاهر الهاتف – منظمة أوتاد لمكافحة الفساد